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 Holappa Veijo 17:00 - 17:36 valt 1.varapj  
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Allekirjoitukset  
 Pöytäkirja allekirjoitettu sähköisesti. 
   
 Milla Veteläinen Paula Seppänen   
 Puheenjohtaja Pöytäkirjanpitäjä 
 

Käsitellyt asiat 
 

1 - 11 
 
 

Pöytäkirjan tarkastus 
Pöytäkirja tarkastettu ja allekirjoitettu sähköisesti.  

 
Raimo Härkönen Terttu Huttu-Juntunen   

  Pöytäkirjantarkastaja  Pöytäkirjantarkastaja 
 

Pöytäkirjan nähtävilläpito 
Pöytäkirja on nähtävillä sähköisesti yleisessä tietoverkossa www.suomussalmi.fi 
18.03.2024  
 
Pöytäkirja sähköisesti allekirjoitettu. 
 
Anniina Niemelä, hallintojohtaja 
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Valtuusto § 1 11.03.2024 

 

 

Nimenhuuto ja esteet 
 

KVALT § 1 Läsnäolijoitten toteamiseksi toimitetaan nimenhuuto sekä todetaan 
mahdolliset esteet ja saapuvilla olevat varajäsenet. 

 
1. Valtuutettu Keijo Mulari on ilmoittanut olevansa estynyt saapumaan 

valtuuston kokoukseen. 
 
Hänen tilalleen on kutsuttu Keskustan ensimmäinen varavaltuutettu 
Tuula M. Heikkinen. 

 
2. Valtuutettu Elina Falck on ilmoittanut olevansa estynyt saapumaan 

valtuuston kokoukseen. 
 
Hänen tilalleen on kutsuttu Kokoomuksen toinen varavaltuutettu 
Miia-Iida Heikkinen. 
 

3. Valtuutettu Petri Pesonen on ilmoittanut olevansa estynyt 
saapumaan valtuuston kokoukseen. 
 
Hänen tilalleen on kutsuttu Kokoomuksen neljäs varavaltuutettu 
Marjut Kyllönen. 
 

4. Valtuutettu Markku Korvuo on ilmoittanut olevansa estynyt 
saapumaan valtuuston kokoukseen. 
 
Hänen tilalleen on kutsuttu Keskustan toinen varavaltuutettu Eila 
Jokelainen-Keränen. 
 

5. Valtuutettu Satu Anttonen on ilmoittanut olevansa estynyt 
saapumaan valtuuston kokoukseen. 
 
Hänen tilalleen on kutsuttu Keskustan kolmas varavaltuutettu Ilmari 
Tauriainen. 
 
________ 
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Valtuusto § 2 11.03.2024 

 

 

Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus  
 
KVALT § 2 Kutsu valtuuston kokoukseen on julkaistu julkisten kuulutusten 

ilmoitustaululla ja Ylä-Kainuu-nimisessä lehdessä 5.3.2024 
 

Kokouskutsu on toimitettu sähköisesti ja sähköpostitse 5.3.2024  
kullekin valtuutetulle sekä kunnanhallitukselle, sen puheenjohtajalle ja  
jäsenille sekä kunnanjohtajalle. 

 
Kokous todetaan laillisella tavalla koollekutsutuksi ja päätösvaltaiseksi. 
 

Päätös Kokous todettiin laillisella tavalla koollekutsutuksi ja päätösvaltaiseksi. 
 

________
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Valtuusto § 3 11.03.2024 

 

 

Pöytäkirjan tarkastajien ja ääntenlaskijoiden valitseminen 
 
KVALT § 3 Valtuusto valitsee kaksi valtuutettua tarkastamaan tämän kokouksen 

pöytäkirjan sekä mahdollisia äänestyksiä varten kaksi ääntenlaskijaa. 
 

Pöytäkirja tarkastetaan sähköisesti 18.3.2024 mennessä ja pidetään 
yleisesti nähtävänä sähköisessä tietoverkossa. 
 

Päätös Pöytäkirjantarkastajiksi valittiin Raimo Härkönen ja Terttu Huttu-Juntunen. 
Ääntenlaskijoiksi valittiin Tuula M. Heikkinen ja Martti Seppänen. 

 
 ________ 
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Kunnanhallitus § 6 16.01.2024 
Valtuusto § 4 11.03.2024 

 

 

Kunnallisten ilmoitusten julkaisu vuonna 2024 
 

KHALL  § 6 
 
Valmistelija Hallintojohtaja Anniina Niemelä, 040 688 4499, 

anniina.niemela@suomussalmi.fi  
 
Valtuusto on vuosittain päättänyt kunnallisten ilmoitusten julkaisu ta-
vasta. Lisäksi valtuusto on oikeuttanut toimialat päättämään 
kunnallisista ilmoituksista kulloinkin tarkoituksen mukaisimmalla tavalla. 
 
Kuntalain 108 §:n mukaan kunnan ilmoitukset saatetaan tiedoksi julkai-
semalla ne yleisessä tietoverkossa, jollei salassapitoa koskevista 
säännöksistä muuta johdu, sekä tarpeen vaatiessa muulla tarkoituksen 
mukaisella tavalla. Valtuuston kokouskutsut julkaistaan Ylä-Kainuu-leh-
dessä. 
 
Ilmoitusten on oltava yleisessä tietoverkossa 14 vuorokautta, jollei asian 
luonteesta muuta johdu. Ilmoituksen sisältämät henkilötiedot on 
poistettava tietoverkosta edellä mainitun ajan kuluttua. 
 

Kunnanjohtajan 
esitys 

Kunnanhallitus esittää valtuustolle, että kunnalliset ilmoitukset 
saatetaan tiedoksi julkaisemalla ne yleisessä tietoverkossa, julkisten 
kuulutusten ilmoitustaululla ja tarvittaessa toimialojen päättämällä, 
kulloinkin tarkoituksenmukaisella tavalla. 
 

Päätös Esitys hyväksyttiin. 
 

________ 
 
 
Toimeksi Valtuusto 11.3.2024 
Tiedoksi  

________ 
 

1378/00.01.01.00/2024 
 
KVALT 11.03.2024 § 4 
 
Päätös Esitys hyväksyttiin. 
 

________ 

mailto:anniina.niemela@suomussalmi.fi
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Kunnanhallitus § 47 20.02.2024 
Valtuusto § 5 11.03.2024 

 

 

Keskeneräiset valtuustoaloitteet vuodelta 2021 ja tehdyt toimenpiteet 
 

KHALL  § 47 
 
Valmistelija Hallintojohtaja Anniina Niemelä, 040 688 4499, 

anniina.niemela@suomussalmi.fi  
 

 Kunnan hallintosäännön 120 §:n mukaan kunnanhallituksen on 
vuosittain maaliskuun loppuun mennessä esitettävä valtuustolle luettelo 
valtuutettujen tekemistä ja kunnanhallitukselle lähetetyistä aloitteista, 
joita valtuusto ei edellisen vuoden loppuun mennessä ole lopullisesti 
käsitellyt. Samalla on ilmoitettava, mihin toimenpiteisiin niiden johdosta 
on ryhdytty. Valtuusto voi todeta, mitkä aloitteista on käsitelty loppuun. 

 
806/10.03.02.00/2024  3981/10.101/2021 
Valtuustoaloite 25.10.2021 Energiatehokkuuden edistämiseksi 
Suomussalmen kunnassa, valtuutettu Merja Kyllönen 
”Kunta voi kaikilla toimialoillaan pienentää 
kasvihuonekaasupäästöjään merkittävästi ja nopeasti lisäämällä 
energiatehokkuutta. Toimenpiteistä on usein myös taloudellistahyötyä, 
eivätkä kaikki niistä edellytä investointeja.  
 
Energiatehokkuuden edistämiseen on kunnissa useita keinoja  
 

• Kunnissa käytetään energiaa muun muassa rakennusten 
lämmittämiseen ja valaistukseen, liikenteeseen, uudis- ja 
korjausrakentamiseen sekä hankintoihin. Kunnat voivat omalla 
toiminnallaan näyttää esimerkkiä energiatehokkuudesta ja samalla 
saavuttaa taloudellisia säästöjä. Kunnan energiatehokkuustyötä 
voitaisiin edistää esimerkiksi seuraavilla keinoilla 
Kunta liitetään kunta-alan energiatehokkuussopimukseen tai 
energiaohjelmaan ja hyödynnetään valtion tuet 
energiatehokkuusinvestointeihin. 

• Selvitetään rakennuskannan energiansäästöpotentiaali teettämällä 
energiakatselmus. 

• Sitoutetaan ja koulutetaan kunnan henkilöstö 
energiatehokkuustyöhön, ja hyvät tulokset palkitaan. 

• Kannustetaan energiatehokkuuteen kunnan hankinnoissa ja 
sopimuksissa. 

• Toteutetaan energiakatselmuksissa esille tulleet tärkeimmät 
toimenpiteet. 

• Seurataan tavoitteiden saavuttamista. 
• Tutkitaan mahdollisuudet kiinteistökannan perusteellisiin 

energiakorjauksiin. Energiakatselmusta voidaan käyttää tässä apuna. 
• Tehdään yhteistyötä ja jaetaan kokemuksia energiatehokkuustyöstä 

muiden kuntien kanssa.Esitän, että Suomussalmen kunnassa 
ryhdytään toimiin energiatehokkuuden parantamiseksi. 

 
Suomussalmella 25.10.2021 

mailto:anniina.niemela@suomussalmi.fi
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Kunnanhallitus § 47 20.02.2024 
Valtuusto § 5 11.03.2024 

 

 

Kunnanvaltuutettu 
Merja Kyllönen.” 
 
Tekninen lautakunnan päätös 25.1.2024 § 4 
1. Kunta-alan energiatehokkuussopimukseen tai energiaohjelmaan 

liittyminen ja valtion tukien hyödyntäminen 
energiatehokkuusinvestointeihin: 

 
- Suomussalmen kunta pystyy omatoimisesti parantamaan  

energiatehokkuuttaa ilman energiatehokkuussopimuksiin tai 
energiaohjelmiin liittymistä.  

 
- Investointien osalta kunnalla on mahdollista itsellä hakea valtion 

tukia ja varmistaa, että investoinnit täyttävät tukien ehdot ja 
vaatimukset. 

 
2. Rakennuskannan energiansäästöpotentiaalin selvittäminen 

energiakatselmuksen avulla: 
 

- Kunnalla on mahdollista niin halutessaan tilata 
energiakatselmukset kiinteistöihin, jossa asiantuntija tarkastelee 
rakennusten energiankulutusta ja -tehokkuutta. 

 
- Energiakatselmuksen tulosten perusteella kartoitetaan 

mahdolliset energiansäästötoimenpiteet ja niiden vaikutukset. 
 

- Selvityksen perusteella voidaan priorisoida tärkeimmät 
toimenpiteet energiatehokkuuden parantamiseksi ja suunnitella 
niiden toteutus. 

 
3. Kunnan henkilöstön sitouttaminen ja kouluttaminen 

energiatehokkuustyöhön: 
 

- Kunta voi järjestää koulutuksia ja tiedotustilaisuuksia 
henkilöstölle energiatehokkuudesta ja siihen liittyvistä parhaista 
käytännöistä. 

 
- Henkilöstöä kannustetaan osallistumaan 

energiatehokkuustoimenpiteiden suunnitteluun ja toteutukseen. 
 

- Hyvien tulosten saavuttamisesta voidaan antaa tunnustusta ja 
mahdollisia palkitsemisia. 

 
4. Energiatehokkuuden kannustaminen kunnan hankinnoissa ja 

sopimuksissa: 
 

- Kunta voi halutessaan asettaa energiatehokkuusvaatimuksia 
hankinnoilleen, kuten esimerkiksi energiatehokkaille laitteille ja 
järjestelmille. 

 
- Energiatehokkuutta voidaan painottaa myös 

palvelusopimuksissa ja rakennushankkeissa. 
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Kunnanhallitus § 47 20.02.2024 
Valtuusto § 5 11.03.2024 

 

 

- Hankintaprosesseissa tulee huomioida energiatehokkuuteen 
liittyvät vaatimukset ja ottaa tarvittaessa huomioon myös 
elinkaarikustannukset. 

 
5. Tärkeimpien toimenpiteiden toteuttaminen 

energiakatselmuksissa esille tulleiden tulosten perusteella: 
 

- Suomussalmen kunta on tehnyt ja tulee tekemään 
tulevaisuudessakin toimenpiteitä, joilla saadaan optimoitua 
kiinteistöjen ja infran energiatehokkuutta. 

 
- Toimenpiteet voivat sisältää esimerkiksi rakennusten 

eristystason parantamista, lämmitys- ja valaistusjärjestelmien 
päivittämistä tai energiatehokkaiden laitteiden käyttöönottoa. 

 
6. Tavoitteiden seuranta energiatehokkuuden saavuttamiseksi: 

 
- Kunta seuraa jatkuvasti toteutuneita kustannuksia ja 

energiatehokkuustoimenpiteiden vaikutuksia niihin. 
 

7. Kiinteistökannan perusteellisten energiakorjausten tutkiminen 
energiakatselmuksen avulla: 

 
- Energiakatselmus voi tuoda esiin kiinteistökannan laajamittaiset 

energiakorjaukset, kuten lämmitys- ja ilmanvaihtojärjestelmien 
uusimisen tai eristystason parantamisen tarpeen. 

 
- Energiakorjaukset vaativat tarkempaa suunnittelua, taloudellisen 

kannattavuuden arviointia ja mahdollisesti investointeja. 
 

8. Yhteistyö ja kokemusten jakaminen muiden kuntien kanssa 
energiatehokkuustyöstä: 

 
- Kunta tekee jatkuvaa yhteistyötä naapurikuntien päättäjien 

kanssa. 
 

- Kokemusten ja oppimisen kautta kunnalle tarjoutuu 
mahdollisuus hyödyntää muiden kuntien onnistumisia ja välttää 
mahdollisia sudenkuoppia omassa energiatehokkuustyössä. 

 
Suomussalmen kunnassa tehtävien energiatehokkuutta edistävien 
toimenpiteiden päätökset tullaan tekemään toimialoittain 
tapauskohtaisesti. Aloite loppuun käsitelty. 

 
Kunnanjohtajan 
esitys 

Kunnanhallitus esittää valtuustolle aloitteen ja tehdyt toimenpiteet 
tiedoksi. 

 
Päätös Esitys hyväksyttiin. 

 
________ 

 
 
Toimeksi Valtuusto 11.3.2024 
Tiedoksi  

________ 
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Kunnanhallitus § 47 20.02.2024 
Valtuusto § 5 11.03.2024 

 

 

 
1419/00.02.11/2024 
 
KVALT 11.03.2024 § 5 
 
 
Päätös Esitys hyväksyttiin. 
 

________   
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Kunnanhallitus § 48 20.02.2024 
Valtuusto § 6 11.03.2024 

 

 

Keskeneräiset valtuustoaloitteet vuodelta 2022 ja tehdyt toimenpiteet 
 

KHALL  § 48 
 
Valmistelija Hallintojohtaja Anniina Niemelä, 040 688 4499, 

anniina.niemela@suomussalmi.fi  
 

 Kunnan hallintosäännön 120 §:n mukaan kunnanhallituksen on 
vuosittain maaliskuun loppuun mennessä esitettävä valtuustolle luettelo 
valtuutettujen tekemistä ja kunnanhallitukselle lähetetyistä aloitteista, 
joita valtuusto ei edellisen vuoden loppuun mennessä ole lopullisesti 
käsitellyt. Samalla on ilmoitettava, mihin toimenpiteisiin niiden johdosta 
on ryhdytty. Valtuusto voi todeta, mitkä aloitteista on käsitelty loppuun. 

 
176/00.01.03.00/2022 
Valtuustoaloite 14.3.2022, Päätösten vaikutusten ennakkoarviointi 
käyttöön Suomussalmen kunnassa 
”Päätösten vaikutusten ennakkoarviointi käyttöön Suomussalmen 
kunnassa Suomussalmen Vasemmiston valtuustoryhmä esittää, että 
Suomussalmen kunnassa otetaan käyttöön päätösten vaikutusten 
ennakkoarviointi (EVA)päätöksenteon tueksi. Päätösten vaikutusten 
ennakkoarviointi (EVA) on tapa arvioida etukäteen, miten valmistelussa 
oleva päätös vaikuttaisi erilaisten ihmisryhmien elämään. 
 
Monissa laeissa edellytetään vaikutusten ennakkoarviointia. 
Esimerkiksiterveydenhuoltolaki (11§) velvoittaa arvioimaan ennalta 
päätösten 
vaikutuksia ihmisten terveyteen ja hyvinvointiin, tasa-arvolaki (4§) 
velvoittaa arvioimaan ennalta päätösten sukupuolivaikutuksia ja YK:n 
lasten oikeuksien sopimus (3 artikla) edellyttää, että lapsia koskevissa 
päätöksissä harkitaan ensisijaisesti lapsen etua. 
 
Ennakkoarvioinnin avulla on mahdollisuus saada kokonaiskuva 
päätettävästä asiasta. Arviointi antaa tietoa päätöksenteon tueksi. 
Ennakkoarviointi lisää myös päätöksenteon läpinäkyvyyttä, koska siinä 
vertaillaan vaihtoehtoja perustellusti. Se on myös keino vähentää 
sosiaalista eriarvoisuutta ihmisryhmien välillä. Kustannusvaikutukset 
ovat osa vaikutusten ennakkoarviointia. Kun talous on tiukalla, on 
erityisen tärkeää käyttää niukat resurssit tarkoituksenmukaisesti ja 
oikeudenmukaisesti. Ennakkoarviointi auttaa varmistamaan, että 
päätökset ovat strategian ja tavoitteiden kannalta johdonmukaisia. 
 
Kokonaisuutena päätösten vaikutusten ennakkoarviointi tarjoaa 
päättäjille mahdollisuuden vertailla tietoon perustuvasti erilaisia 
vaihtoehtoja, joiden perusteella päätökset tehdään. Tätä varten kuntaan 
tulee luoda toimintatavat ja ohjeistukset. 
Suomussalmella 14.3.2022  
Vasemmiston valtuustoryhmä” 
 
Kunnanhallitus 21.2.2023 § 32  
Kunnanhallitus päättää todeta vastauksena valtuustoaloitteeseen, että 
prosessi päätösten vaikutusten ennakkoarvioinnin käyttöönottoa varten 
on aloitettu ja perusperiaatteiden on tarkoitus olla valmiina vuoden 2023 
alkupuoliskon aikana siten, että järjestelmä voidaan jalkauttaa kuluvan 
vuoden aikana. Aloite loppuun käsitelty. 

mailto:anniina.niemela@suomussalmi.fi
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Kunnanhallitus § 48 20.02.2024 
Valtuusto § 6 11.03.2024 

 

 

 
251/10.03.01.06/2022 
Vasemmistoliiton valtuustoryhmä 11.4.2022, Valtuustoaloite; 
Matkaparkki Ämmänsaareen 
”Vasemmistoliiton valtuustoryhmä tekee aloitteen, että kunta edistää 
matkaparkin perustamista Jätkänpuiston / Ämmänhaaran alueelle.  
Kyseinen paikka on sijainniltaan ja maisemaltaan hyvä ja erittäin sopiva 
paikka matkaparkille. Kaupalliset palvelut, ravintolat, koirapuisto, 
huoltoasemat ja muutkin palvelut ovat lähellä. Palveluiden läheisyys on 
edellytys toimivalle matkaparkille. Maksimissaan alueella olisi noin 20 
pysäköintipaikkaa matkailuautoille.  
Matkaparkki on lyhytaikaista majoitusta varten matkailuautoille, joissa on 
omat käymälät ja harmaavesien talteenotot. Se on viitoitettu alue, jossa 
on sallittua yöpyä. Matkaparkit eroavat hieman leirintäalueista.  
Nykyisin matkaparkeissa on vedenottopiste, jäteastiat, wc-
tyhjennyspiste, infotaulut, sekä yleiset käymälät. Paikkavaraukset 
alueelle tehdään yleensä mobiilin kautta.  
Tutkimuksen mukaan matkaparkeissa yöpyvät turistit kuluttavat 
keskimäärin enemmän rahaa alueella kuin leirintäalueilla yöpyvät.  
Uskomme, että paikalliset yritykset hyötyisivät taloudellisesti tästä 
hankkeesta.  
Toivomme aloitteellemme nopeaa etenemistä kunnassamme. 
 
Vasemmistoliiton valtuustoryhmä  
Psta  VEIJO HOLAPPA 

  MINNA SAASTAMOINEN 
MARTTI SEPPÄNEN 
MERJA-LIISA SEPPÄNEN 

  OLLI SEPPÄNEN 
TERTTU HUTTU-JUNTUNEN 
JONNA KINNUNEN 
MERJA KYLLÖNEN ” 

  
Tekninen lautakunta 11.5.2023 § 46 

 Jätkänpuiston alueelle sijoittuvaa matkaparkkia on jo aikaisemmin 
selvitetty. Tällä hetkellä Jätkänpuiston pysäköintielueella on usein 
kesäaikaan majoittujia. Alueella ei ole kunnallistekniikkaan ja sen lisäksi 
matkaparkkitoiminta voi häiritä alueen muuta käyttöä.  
 
Matkaparkin sijoittumista taajama-alueen palvelujen läheisyyteen on 
selvitetty. Meillä on vireillä Ämmänsaaren asemakaavan muutos koskien 
HIltusukon puistoa ja rajavartioston aluetta. Alustavasti on suunniteltu, 
että matkaparkkitoiminnoille osoitetaan alue Hiltusukon puiston alueelta. 
Kyseisellä alueella kunnallistekniikka on helposti saavutettavissa 
palvelujen järjestämistä varten.  
 
Kun kaavaluonnos on ollut nähtävillä ja siihen liittyvät lausunnot on 
käsitelty teknisessä lautakunnassa, voi elinvoimapalvelut käynnistää 
alueen markkinoinnin. Aloite loppuun käsitelty. 

 
587/01.02.02/2022 
Valtuustoaloite 24.10.2022,  Merja Kyllönen, Suomussalmen 
kunnassa käytössä olevan M2-matkalaskuohjelman kaikkien 
ominaisuuksien käyttöönotto 
”Valtuustoaloite -valtuutettu Merja Kyllönen  
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Suomussalmen kunnassa on käytössä M2-matkalaskuohjelma. 
Ohjelmasta ei ole kuitenkaan käyttöönotettu kaikissa toimintayksiköissä 
kaikkia ominaisuuksia, joilla säästettäisiin työaikaa ja varmistettaisiin 
laskutusten oikeutus seurantajärjestelmän kautta. 
 
M2 matka- ja kululaskujen käsittelystä on tehty järjestelmässä 
mahdollisimman helppoa sekä työntekijöille, esihenkilöille että 
taloushallinnolle. M2:lla tallennat kuitit ja kulutiedot mobiilisti, milloin ja 
missä tahansa. Työntekijät saavat rahansa ja taloushallinto tiedot 
kirjanpitoon ja tulorekisteriin - kaikki sähköisesti, tietoturvallisesti ja 
tehokkaasti. Seurantajärjestelmän käyttöönoton myötä jää pois paljon 
työaikaa vievät eri matkojen naputtelut tietokoneelle, koska silloin tiedot 
menevät suoraan järjestelmään ja johtoporras voi käydä ne 
ajantasaisesti myös kuittaamassa. 
 
Oheisen perusteella esitän, että kunnanhallitus ryhtyy toimiin, joilla 
Suomussalmen kunnassa otetaan kaikissa mahdollisissa yksiköissä 
käyttöön M2 järjestelmän laajat seuranta- ja toimintaominaisuudet. Näin 
varmistetaan, että maksatus tapahtuu aina toteutuneista ja todennetuista 
matkoista, työaikaa säästyy ja kokonaisuus on hallittu ja järkevästi 
kontrolloitu, jolloin myös väärinkäytösten mahdollisuus poistuu. 
 
Suomusalmella 24.10.2022 
MERJA KYLLÖNEN 
Valtuutettu” 

Kunnanhallitus 21.2.2023 § 31 
Kunnanhallitus päättää antaa valtuusaloitteeseen seuraavan 
vastauksen: 
 
Kunnanhallitus toteaa, että M2-järjestelman kaikki ominaisuudet on 
mahdollista ottaa käyttöön niillä työntekijöillä, joilla se on 
tarkoituksenmukaista ja joiden työvälineistö sen mahdollistaa. Esimiehiä 
ja henkilöstöä muistutetaan M2-ohjelmiston mahdollisuuksista. 
Luottamushenkilöiden osalta matkalaskukäytännöt pysyvät ennallaan. 
Aloite on loppuun käsitelty. 
 

Kunnanjohtajan 
esitys 

Kunnanhallitus esittää valtuustolle aloitteet ja niissä tehdyt toimenpiteet. 

 
Päätös Esitys hyväksyttiin. 
 

________ 
 
Toimeksi Valtuusto 11.3.2024 
Tiedoksi  

________ 
 

1419/00.02.11/2024 
 
KVALT 11.03.2024 § 6 
 
Päätös Esitys hyväksyttiin. 
 

________ 
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Keskeneräiset kuntalaisaloitteet vuodelta 2022 ja tehdyt toimenpiteet 
 

KHALL  § 49 
 
Valmistelija Hallintojohtaja Anniina Niemelä p. 040 688 4499 

anniina.niemela@suomussalmi.fi  
 

Kunnan hallintosäännön 151 §:n mukaan kunnanhallituksen on 
vuosittain maaliskuun loppuun mennessä esitettävä kunnanvaltuustolle 
luettelo sen toimivaltaan kuuluvista aloitteista ja niiden aiheuttamista 
toimenpiteistä. Kunnanvaltuusto voi samalla todeta, mitkä aloitteista on 
käsitelty loppuun. 
 
427/10.03.03/2022  
Aloite 28.6.2022, Aloite torikellon ja Alvarin kellon käyntiin 
saattamiseksi 
”Suomussalmen kunnan vastuulliselle taholle  
Suomussalmen torilla kello seisoo, samoin vanhalla Alvarin koululla. 
Koulun kello on ollut pysähtyneisyyden ajassa jo vuosia.  
 
Pian vietämme köhäkkää, ja Suomussalmelle on tulossa turisteja. 
Kesäaikana on muutenkin paljon kulkijoita. Seisova torikello antaa 
erittäin huonon kuvan Suomussalmesta. 
 
Suuri kainuulainen runoilija Eino Leino kirjoitti: ”Tää kansa on kuin 
kaupunki, min tornin kello seisovi - -” Leino toivoi: ”Jos tääl ois mies, jos 
yksikin, niin itse nousis tornihin ja voiman oikeudella hän sen kellon 
vetäis käymähän.” 
 
Lopuksi runoilija toteaa: ”Mut mies se viipyy, viipyy vaan ja yhä seisoo 
kello maan ja kaikki toimet nurin käy, kun ajan johtajaa ei näy.” Missä 
viipyy Suomussalmen ajan johtaja? 
 
Ps. Voisiko huoltomiehiä ohjeistaa, että he katselisivat vastuualueillaan 
myös rakennusten ulkopuolosia laitteita, pelaako siellä kellot ja muut 
mittarit, jotka  on tarkoitetu kuntalaisten informaatiota varten. 
Haverisen hiihtokeskuksen kellon on myös usein ollut pysähdyksissä 
pitkiäkin aikona vaikka paras hiintosesonki ollut päällä. 
 
29.6.2022 
-- 
Ystävällisin terveisin  
Matti Mulari” 

 
Tekninen lautakunta 23.2.2023 § 27 
Tekninen lautakunta päättää, että torin kello otetaan Suomussalmen 
kunnan teknisten palveluiden kunnossapitovastuulle ja Haveriseen 
siirretään Ruukinkankaan vanhan koulun kello. Alvarin kelloa ei enää 
huolleta, koska rakennus on tarkoitus purkaa. Aloite loppuun käsitelty. 

 
561/10.03.01.06/2022 
Aloite Suomusalmen kunnalle 9.10.2022 Matti Mulari, 
Ämmänsaaren ratapiha-alueen kehittäminen, radan kunnostus 
Ämmänsaareen sekä lentokentän kehittäminen 

mailto:anniina.niemela@suomussalmi.fi
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”Ämmänsaaren aseman puunlastauspaikka siirtyy uuteen 
rakennettavaan 
terminaaliin Pesiölle vuonna 2023. 
 
Esitän, että kunta aloittaa neuvottelut alueen omistajan VR:n kanssa 
nykyisen asema-alueen kehittämiseksi. 
 
Esimerkiksi alueelle voisi rakentaa uuden logistiikka- tai yritystila 
alueen. Rata tulisi kunnostaa Pesiöltä Ämmänsaaren asemalle. 
 
Radan kunnostaminen Ämmänsaareen on alueen kehittämisen kannalta 
tärkeää. Kun Suomessa uudelleen ruvetaan kehittämään 
joukkoliikennettä, 
ei raideliikenteen suomia mahdollisuuksia sovi unohtaa. 
Ämmänsaaresta olisi kätevää matkustaa lähiliikenteen junalla Kajaaniin 
ja sieltä IC-junalla Helsinkiin tai -miksei- Oulun kautta Rovaniemelle 
ja tulevaisuudessa vaikkapa Ruotsiin 
 
Radan kunnostus Ämmänsaareen asti on perusteltua myös Suomen 
turvallisuuden ja puolustuksen kannalta.  
Kun Suomi liittyy virallisesti Natoon, niin Naton piirissä radan kunnosta- 
minen Ämmänsaareen on varmasti yksi kiireellisimmistä asioista. 
Asema-alueelle sijoittuisi varmasti maanpuolustamisen kannalta tärkeää 
infraa. 
 
Myös lentokentän kehittäminen on tärkeä ja kiireellinen hanke. Kainuun 
maakuntakaavassa on huomioitu Korpijoen lentokenttä. Jatkossa 
kehittyy nopeasti myös sähköinen lentoliikenne ensivaiheessa 
pienlentokoneilla. Lentokentän kehittämien matkailun kannalta on 
tärkeää. 
Lisäksi Natoon liittyminen ja maanpuolustustarpeet varmasti jatkossa 
voivat tukeutua toimivaan lentokenttään. 
 
Kunnan pitäisi lähteä ripeästi nyt kehittämään asema-aluetta ja kaavoit- 
tamaan toimintoja yhdessä maanomistajan ja puolustusvoimien kanssa. 
 
Aikaa ei ole jahkailuun, koska muutkin itärajan kunnat ovat varmasti 
liikkeellä. 
 
Jos kunnassa ei saada mitään muuta aikaan tässä asema-alueella 
puunlastauspaikan siirryttyä Pesiölle, niin kunnan pitää ainakin velvoittaa 
VR siivoamaan asema-alue. 
 
Kunnioittavasti 
Matti Mulari 
kuntalainen ja aluevaltuutettu” 
 
Teknisen lautakunnan käsittelyssä vuoden 2024 aikana. 
 
591/12.04.00/2022 
Aloite Suomussalmen kunnan liikuntafasiliteettien kehittämisestä 
”Nuorten ja kuntalaisten kokemusten ja näkemysten pohjalta 
Suomussalmen nuorisovaltuusto esittää parannusehdotuksia 
Suomussalmen kunnan liikuntapaikkoihin. Ehdotukset liittyvät kuntosaliin 
sekä ulkoliikuntavälineisiin.  
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Suomussalmen kuntosali on ollut pitkään käytössä, ja tilan ongelmat 
ovat olleet esillä pitkään. Tila on ollut hyvin samantyyppinen alusta 
saakka, mikä on johtanut epäkäytännöllisyyteen ja osin myös 
epäjärjestykseen, kun tavarat ja painot ovat hukassa tai väärillä paikoilla. 
Epäjärjestys johtaa myös toisten tilojen ahtauteen ja toisten tilojen 
käyttämättömyyteen. Ehdotamme ratkaisuksi tilojen uudelleenjärjestelyä 
ja painojen ja tavaroiden paikkojen vieläkin nykyistä selkeämpää 
merkintää. Tässä toki vastuu on myös kaikilla käyttäjillä.  
 
Käyttäjäpalautteeseen vedoten esitämme Suomussalmen kuntosalin 
aukioloaikojen pidentämistä. Aukioloajat ovat haasteellisia monille 
asukkaille, ja etenkin nuoret tykkäävät käydä kuntosalilla myöhemmin 
ilta-aikaan, koska silloin kuntosalilla ei ole niin paljon porukkaa tai nuoret 
eivät yksinkertaisesti ehdi käydä aikaisemmin päivällä. Monet nuoret 
käyvät myös töissä tai käyvät töissä opiskelun ohella. Monesti työt voivat 
kestää myöhään iltaan asti, jolloin kuntosalilla ei yksinkertaisesti ehditä 
käydä. Opiskelijoiden lomien ja viikonlopun aikaan nuorilla olisi 
enemmän aikaa iltaisin. Kuntosaliaikojen pidentäminen illasta ehkäisisi 
myös kuntosalin tungosta. Kuntosalin aukioloaikojen kasvattaminen 
viikonloppuisin sekä loma-aikoina nykyisestä 22.00:sta esimerkiksi klo 
00:00 saakka soisi nuorille enemmän aikaa käydä kuntosalilla ja estäisi 
kuntosalin tungosta päivisin ja iltaisin.   
 
Suomussalmen nuorisovaltuustolle on tullut myös tietoon, että 
Suomussalmella olisi crossfitharrastajia. Crossfit on kasvava laji 
harrastajamäärässään, ja monet harrastajat ovat käyneet muiden 
paikkakuntien saleilla, sillä Suomussalmella sitä ei ole mahdollista 
harrastaa. Tämän vuoksi esitämme Suomussalmen kuntosalin tai 
kylpylän tilojen yhteyteen crossfitlaitteita esimerkiksi erikseen 
varattavaksi, jotta harrastustoiminta olisi mahdollista myös 
Suomussalmella. 
 
Tässä aloitteessaan nuorisovaltuusto haluaa myös kiinnittää huomiota 
ulkoliikuntapaikkojen kehittämiseen. Ämmänsaaressa Kirkkopuiston 
vieressä olevat vanhat puiset monitoimitelineet ovat todella huonossa 
kunnossa, jonka vuoksi ne ovat vähällä käytöllä. Nuorisovaltuusto 
esittää, että Kirkkopuiston huoltorakennuksen ja parkkialueen viereiselle 
metsäalueelle tehtäisiin uudet ulkovoimistelutelineet. Hyvä, pehmeähkö 
alusta olisi tarpeellinen turvallisuuden sekä mukavuuden kannalta. 
Monitoimitelineet olisivat urheiluharrastajien läheisyydessä sekä lähellä 
keskustaa, mikä toisi niille käyttäjiä. Toiset ulkovoimistelutelineet olisi 
myös hyvä saada urheilukentän läheisyyteen, sillä pururadalla sijaitsevat 
vanhat puiset ovat huonossa kunnossa ja sen vuoksi vähällä käytöllä. 
Monitoimitelineillä voisi olla paikka Suomussalmen urheilukentän 
katsomon takana olevalla nurmialueella. Tämä edistäisi urheilukentän 
käyttäjien lisäksi myös koululaisten urheilullisuutta.  
Suomussalmen nuorisovaltuusto  
ONNI-LENNI VASUNTA, varapuheenjohtaja” 
 
Sivistyslautakunta 24.5.2023 § 49 
Suomussalmen Nuorisovaltuusto kunnanhallitukselle 8.11.2022 § 221 
tekemässään aloitteessaan esittää nuorten ja kuntalaisten kokemusten 
ja näkemysten pohjalta parannusehdotuksia Suomussalmen kunnan 
liikuntapaikkoihin. Ehdotukset liittyvät kuntosaliin sekä 
ulkoliikuntavälineisiin. Nuorisovaltuuston aloite liitteenä. 
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Aloitteessa esitetään 1) kuntosalitilojen uudelleenjärjestelyä, 2) 
kuntosalin aukioloaikojen pidentämistä, 3) crossfitlaitteita kuntosalille tai 
kylpylän tilojen yhteyteen sekä 4) ulkovoimistelutelineitä Kirkkopuiston ja 
Ruukinkankaan urheilukentän läheisyyteen. Aloitteessa vedotun 
käyttäjäpalautteen selvittämiseksi liikuntapalvelut laati kuntosalin 
käyttäjille kyselyn, jossa kysyttiin mielipiteitä kuntosalilaitteista ja 
aukioloajoista. Kysely oli avoinna huhtikuun ajan ja vastauksia saatiin 91 
kpl.  
 
1) Kuntosalin tilat on kunnostettu vuonna 2013 tehdyn laajan 
peruskorjauksen yhteydessä. Tiloja ei ole mahdollista laajentaa 
nykyisestä. Vaihtoehdoksi tilojen ahtauden ja epäjärjestyksen 
korjaamiseksi jää osasta laitteista luopuminen. Kyselyssä tiedusteltiin 
käyttäjien mielipidettä poistettavista tai turhista laitteista. 
 
2) Aloitteessa todetaan aukioloaikojen olevan haasteellisia monille 
käyttäjille ja niitä toivotaan pidennettävän. Kuntosalin nykyiset 
aukioloajat ovat ma klo 12-22, ti-su klo 5-22. Kyselyssä tiedusteltiin 
kuntosalin käyttäjiltä mielipidettä nykyisistä aukioloajoista. Vastaajista 60 
% oli tyytyväisiä nykyisiin aukioloaikoihin, ja 24 % toivoi aukioloaikoja 
jatkettavan klo 23 saakka.  
 
3) Crossfit on kokonaisvaltaiseen harjoitteluun perustuva kuntoilumuoto, 
joka perustuu monipuolisiin, toiminnallisiin liikkeisiin korkealla teholla. 
Laji on saavuttanut suuren suosion. CrossFit-salin perusvälineistöön 
kuuluu mm. levytangot ja -painot, kahvakuulat, käsipainot, 
leuanvetotangot, kuntopallot, kelkat, hiekkasäkit, voimistelurenkaat sekä 
pyörät ja soutulaitteet. Toiminnallisen harjoittelutavan vuoksi CrossFit 
salilta vaaditaan enemmän tilaa ja huonekorkeutta, kuin perinteiseltä 
kuntosalilta. On myös huomioitava, että CrossFit on rekisteröity 
tavaramerkki, jota lisensoidaan koulutetuille yrittäjille. Näin ollen salit, 
jotka käyttävät sanaa CrossFit, maksavat lisenssimaksua nimen 
käytöstä.     
 
Aloitteessa esitetään kuntosalin tai kylpylän tiloihin hankittavan crossfit 
laitteita. Kylpylän kuntosali on täysipainoiseen crossfitharjoitteluun liian 
pieni ja huonekorkeudeltaan matala. Kylpylän muita tiloja ovat Oranssi-
sali ja spinningpyöräily-tila, jotka ovat myös tähän tarkoitukseen liian 
pieniä. Hotellin kiinteistössä sijaitseva liikuntatila on 
yksityisomistuksessa, eikä ole kunnan omistama tila. 
 
Kyselyssä tiedusteltiin asiakkaiden toiveita uusista tai uusittavista 
kuntosalilaitteista. Vastauksissa nousi esille muutamia toiminnallisen 
harjoittelun välineitä, mutta varsinaista crossfitsalia ei toivottu.  
 
4) Aloitteessa halutaan myös kiinnittää huomiota ulkoliikuntapaikkojen 
kehittämiseen ja esityksenä on kahdet uudet ulkovoimisteluvälineet, 
Kirkkopuistoon ja Ruukinkankaan alueelle. Kirkkopuiston läheisyydessä 
olevat ulkokuntoiluvälineet ovat vanhentuneet ja niiden uusiminen on 
tarpeen. Ruukinkankaan uuden koulun piha-alueen suunnitelma on 
valmistumassa ja alueelle on tulossa ulkoliikuntavälineitä, jotka antavat 
mahdollisuuden monipuoliseen koulu- ja välituntiliikuntaan. Valmistuva 
piha-alue palvelee myös kuntalaisten lähiliikuntapaikkana. Käynnissä 
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olevan Emäjoen kevyenliikenteenväylän yhteydessä olevan 
ympäristöreitin varteen on myös tulossa ulkokuntoilutelineitä. 
 
Liikuntapalveluiden vastine aloitteeseen: 
 
Liikuntapalveluiden talousarvioon on myönnetty vuodelle 2023 
investointimäärärahaa 30 000 €, sekä esitetty vuodelle 2024 
investointimäärärahaa 35 000 € kuntosalin ja kylpylän kalustoon ja 
ulkokuntosalilaitteisiin. Uutta välineistöä hankitaan määrärahan ja 
kyselyssä esille tulleiden toiveiden pohjalta, huomioiden myös nykyisiin 
tiloihin soveltuva toiminnallinen harjoittelu. Samassa yhteydessä 
kuntosalilta poistetaan tarpeettomat laitteet tilan ahtauden 
parantamiseksi.  
 
Ulkokuntosalilaitteiden hankinta ja sijoittelu tullaan tekemään 
määrärahan puitteissa ja kunnan liikuntapaikkojen rakentamisesta ja 
kunnossapidosta vastaavan tahon, eli teknisten palveluiden kanssa 
yhteistyössä. Ulkoliikuntapaikkojen kehittäminen on osa 
liikuntaselvitystyötä ja valmistuvassa suunnitelmassa huomioidaan myös 
ulkoliikuntapaikat.  
 
Kuntosalin aukioloaikoja liikuntapalvelut esittää muutettavan niin, että 
kuntosali on avoinna ma klo 12-23, ti-su 5-23. 
Sivistyslautakunta päättää antaa pykälätekstin mukaisen selvityksen 
vastauksenaan kuntalaisaloitteeseen. Aloite loppuun käsitelty. 
 
667/12.04.00/2022 
Aloite 8.12.2022 Elina Vasunta 
Lasten ja nuorten harrastuksille Smartum-tyyppinen ratkaisu 
”Suomussalmen kunnassa on jo paljon lähes ilmaisia 
harrastusmahdollisuuksia lapsille, kiitos siitä. Monet harrastukset ovat 
kuitenkin edelleen täysin vailla minkäänlaista tukea. Olisiko 
Suomussalmen kunnassa mahdollisuus ottaa lapsille ja nuorille käyttöön 
saman tyyppinen järjestelmä, kuin aikuisilla on työelämässä oleva 
Smartum. Smartumilla voi siis maksaa liikuntaa ja kulttuuria, sekä 
esimerkiksi vuokrata liikuntavälineitä. Sillä voi nykyään maksaa myös 
monia nettikursseja. Näin lasten ja nuorten harrastusmahdollisuudet 
saataisiin entistä monipuolisemmaksi nykyiseen verrattuna.” 
 
Sivistyslautakunta 24.5.2023 § 51 
Vasunta toteaa kuntalaisaloitteessaan, että Suomussalmella on jo paljon 
lähes ilmaisia harrastusmahdollisuuksia lapsille, mutta monet 
harrastukset ovat kuitenkin edelleen vailla minkäänlaista tukea. 
Pohdittavaksi malliksi kuntalaisaloitteessa mainitaan Smartum-tyyppinen 
ratkaisu, joka työelämässä on käytössä mm. kulttuuri- ja 
liikuntapalveluiden tai vuokravälineiden käyttöä varten. Aloitteessa 
mainitaan myös lasten ja nuorten harrastusmahdollisuuksien saaminen 
entistä monipuolisemmaksi nykyiseen verrattuna. 
 
Smartum-/ ePassi- tai vastaava järjestelmä on yleisesti työelämässä 
työnantajan kustantama vapaaehtoinen, omaehtoisen työhyvinvoinnin 
kohentamisen ja ylläpitämisen mahdollisuus.  
 
Kunnan velvollisuuksiin kuuluu kuntalaisten hyvinvoinnin tukeminen. 
Kunnan sivistyspalveluiden yksiköt toteuttavat tätä palvelutarjonnallaan 
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yhteistyössä alueen muiden toimijoiden kanssa. Kunnan itse 
järjestämistä palveluista perittävät maksut on pidetty kohtuullisena, 
yksityisten palveluntarjoajien maksuista päättävät yritykset itse. 
 
Suomussalmen kunta on mukana Suomen harrastamisen mallin 
mukaisessa toiminnassa yhdessä Kainuun muiden kuntien kanssa. 
Toiminta on osallistujille maksutonta, kohderyhmänä perusopetusikäiset. 
Vapaa-ajan harrastustoimintaa samalle kohderyhmälle järjestetään 
myös koulujen kerhotoiminnan järjestämisen kautta. Lisäksi 
Suomussalmen kunnan ylläpitämät liikuntapaikat ovat maksuttomia alle 
18-vuotiaille tarkoitetun harrastustoiminnan järjestämiseen 
kunnanvaltuuston päätöksellä (12.12.2022 § 61, talousarvio 2023).  
 
Kulttuuri-, liikunta- ja nuorisotoimen järjestämä harrastus-/vapaa-ajan 
toiminta nuorille on kunnassa monipuolista. Tätä tukee seura- ja 
yhdistystoiminta. Seura- ja yhdistystoimintaa tuetaan sivistyslautakunan 
myöntämien avustusten kautta sekä nuorten harrastuskäyttöön 
tarkoitettujen tilojen maksuttomuudella. Vuokravälineitä erilaisten 
harrastusten kokeilemiseen on tarjolla nuorisotoimessa sekä kirjastolla. 
 
Suomussalmen kunnan nuoriso-, liikunta ja kulttuuripalveluiden 
yhteistyöverkostoissa seurataan uusien palveluiden (mm. 
harrastuspassi) käyttöönottokokemuksia naapurikunnista. Uusien 
tarkoituksenmukaisten sähköisten sovellusten käyttöönotto ja 
ylläpitäminen on maksullista, johon tulisi varata riittävät henkilö- ja 
taloudelliset resurssit. Tällä hetkellä uusien sähköisten sovellusten 
käyttönottoa harrastustoiminnan markkinointiin tai harrastustoiminnan 
järjestämisen taloudelliseen lisätukeen ei pidetä tarpeellisena.  
 
Suomussalmen kunnassa on hyödynnettävissä Kaikukortti. Kaikukortti    
on tarkoitettu taloudellisesti tiukassa tilanteessa olevien nuorten,  
aikuisten, perheiden ja ikäihmisten kulttuuripalveluiden tukemiseen. 
Kaikukortilla voi hankkia maksuttomia pääsylippuja kunnan järjestämiin  
kulttuuritapahtumiin, kuten konsertti- ja teatteriesityksiin. Kaikukortista  
lisätietoja saa kunnan kulttuurituottajalta.  
 
Kuntalaisaloitteeseen vastaaminen on työstetty sivistyspalveluiden  
yksiköiden yhteistyönä. 
 
Sivistyslautakunta päättää antaa pykälätekstin mukaisen selvityksen 
vastauksenaan kuntalaisaloitteeseen. Aloite loppuun käsitelty. 
 

Kunnanjohtajan 
esitys 

Kunnanhallitus esittää valtuustolle aloitteet ja niissä tehdyt toimenpiteet 
tiedoksi. 
 

Päätös Esitys hyväksyttiin. 
 

________ 
 
 
Toimeksi Valtuusto 11.3.2024 
Tiedoksi  

________ 
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1418/00.02.11/2024 
 
KVALT 11.03.2024 § 7 
 
 
Päätös Esitys hyväksyttiin. 
 

________
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Valtuustoaloitteet vuodelta 2023 ja tehdyt toimenpiteet 
 

KHALL  § 50 
 
Valmistelija Hallintojohtaja Anniina Niemelä, 040 688 4499, 

anniina.niemela@suomussalmi.fi 
 

 Kunnan hallintosäännön 120 §:n mukaan kunnanhallituksen on 
vuosittain maaliskuun loppuun mennessä esitettävä valtuustolle luettelo 
valtuutettujen tekemistä ja kunnanhallitukselle lähetetyistä aloitteista, 
joita valtuusto ei edellisen vuoden loppuun mennessä ole lopullisesti 
käsitellyt. Samalla on ilmoitettava, mihin toimenpiteisiin niiden johdosta 
on ryhdytty. Valtuusto voi todeta, mitkä aloitteista on käsitelty loppuun. 
 
882/10.03.01.04.00/2023 
Valtuustoaloite 13.3.2023, Kiantajärveen veneenlaskupaikan 
rakentaminen 
”Kokoomuksen valtuustoryhmä esittää että, Kiantajärveen rakennetaan 
veneenlaskupaikka, joka mahdollistaisi veneen laskemisen ja 
nostamisen aikaisin keväällä ja myöhään syksyllä. Nykyiset suojaisat 
satamat jäätyvät aikaisin sekä ovat keväällä pitkään jäässä, näin ollen 
niiden käyttöaika on lyhyt. Mielestämme yksi mahdollinen erinomainen 
paikka olisi Suomussalmen sillan Hulkonniemen puoleinen  vanha 
lossipenkka. Tämä kyseinen paikka mahdollistaisi veneilyn huhtikuulta 
aina joulukuulle asti. 
Suomussalmen Kokoomuksen valtuustoryhmän puolesta Jonne 
Heikkinen.” 

Tekninen lautakunta 14.12.2023 päätös § 110 

Kiantajärvi on voimakkaasti säännöstelty vesistö, jossa vedenkorkeuden 
vaihteluväli on 4 metriä. 21.4.2023 vedenkorkeus oli 195,99 metriä 

merenpinnasta, 14.5.2023 196,89 metriä ja 8.6.2023 198,95 metriä. 
Kiantajärvessä vedenpinta on matalimmillaan huhtikuun loppupuolella. 
 
Aikaisin keväällä Kiantajärvessä on vedenpinta hyvin alhaalla. 
Vedenpinta nousee nopeasti toukokuun alkupuolelta lähtien jo ennen 
jäiden lähtemistä. Mikäli tavoiteltaisiin, että Hulkonniemen kohdalla voisi 
veneen laskea vesille huhtikuun puolella, tulisi veneluiska rakentaa hyvin 
pitkälle keskimääräisestä rantaviivasta nähden. Syyspuolella 
veneenlaskuluiskasta olisi enemmän hyötyä kuin keväällä. 
 
Jäiden lähdettyä nykyiset veneenlaskupaikat ovat käytettävissä 
keskimäärin toukokuun puolenvälin tienoilta saakka. 
 
Käyttöajan pidennys palvelisi hyvin rajattua käyttäjäryhmää, joten sen 
toteuttaminen rakentamiskustannukset huomioiden ei ole perusteltua. 
 
Tekninen lautakunta päättää antaa valtuustoaloitteeseen yllä olevan 
vastauksen ja esittää sen edelleen kunnanhallitukselle 
hyväksyttäväksi. 
 
Kunnanhallitus 16.1.2023 päätös § 18 
Kunnanhallitus hyväksyy teknisen lautakunnan antaman vastauksen 
valtuustoaloitteeseen.  Aloite loppuun käsitelty. 

mailto:anniina.niemela@suomussalmi.fi
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1035/01.04.05/2023 
Valtuustoaloite 29.5.2023, Suomussalmen Vasemmiston 
valtuustoryhmä, Varhaiskasvatustyöntekijöiden vaateraha 
”Päiväkodissa ulkoillaan runsaasti, lähes säällä kuin säällä, usein monta 
tuntia päivässä. Ulkoiluhan on pukeutumiskysymys. 
Meillä on neljä vuodenaikaa ja jokaiselle vuodenajalle tarvitaan 
vaihteleviin keleihin sopivat ulkoiluvaatteet. 
 
Varhaiskasvatuksen työntekijöiden ulkoiluvaatteet ovat normaalia 
suuremmalle kulutukselle alttiita. Lapsista voi tulla ulkoilun aikana 
kuraisia ja märkiä. Lapset saavat tulla syliin aina kun on tarve ja itkun 
tullessa saattaa se räkanokkakin pyyhkiytyä hoitajan olkapäähän. Lasten 
kanssa temmeltäessä vaatteet kuluvat ja nuhjautuvat. Pyykkiä tulee ja 
useat pesut kuluttavat ulkoiluvaatteita tavallista käyttöä nopeammin. 
 
Meillä, kuten valitettavasti valtakunnallisestikin, varhaiskasvatuksen 
työntekijöistä on pulaa. Tärkeää hoivatyötä tekevien palkkataso on 
matala. Varhaiskasvatuksen työntekijät kustantavat työssään tarvittavat 
ulkoiluvaatteet itse. 
 
Työnantajan kädenojennus vaatehuoltoon olisi erittäin tervetullut 
uudistus. Vaateraha tukisi työssäviihtyvyyttä ja lisäisi kunnan veto- ja 
pitovoimaa. 
 
Vasemmiston valtuustoryhmä esittää, että kunta selvittää keinoja 
varhaiskasvatuksen, esiopetuksen ja 1. ja 2. luokkien sekä aamu- ja 
iltapäivätoiminnan henkilöstön työvaatetushankintojen tukemiseen. 
 
Pidetään huolta myös heistä, jotka huolehtivat rakkaimmistamme. 
 
Suomussalmella 29.5.2023 
Suomussalmen Vasemmiston valtuustoryhmä 
JONNA KINNUNEN, TERTTU HUTTU-JUNTUNEN, EERO 
SCHRODERUS, MERJA KYLLÖNEN, VEIJO HOLAPPA, MARTTI 
SEPPÄNEN, MERJA-LIISA SEPPÄNEN, JANNE LAATIKAINEN” 
 
Sivistyslautakunta 27.9.2023 § 99 
 
Esittää TA2024 valmistelun yhteydessä vaaterahan varaamista 
varhaiskasvatuksen ja esiopetuksen henkilöstölle vuoden 2024 alusta 
lukien maksettavaksi. 
Esittää kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle yllä olevan 
vastauksenaan valtuustoaloitteeseen.  Esitys hyväksyttiin. Aloite on 
loppuun käsitelty. 
 

Kunannjohtajan 
esitys 

Kunnanhallitus esittää valtuustolle aloitteet ja niissä tehdyt toimenpiteet 
tiedoksi. 
 

Päätös Esitys hyväksyttiin. 
 

________ 
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Toimeksi Valtuusto 11.3.2024 
 

________ 
 

1419/00.02.11/2024 
 
KVALT 11.03.2024 § 8 

 
 

Päätös Esitys hyväksyttiin. 
 

________ 
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Kuntalaisaloitteet vuodelta 2023 ja tehdyt toimenpiteet 
 

KHALL  § 51 
 
Valmistelija Hallintojohtaja Anniina Niemelä p. 040 688 4499 

anniina.niemela@suomussalmi.fi  
 

Kunnan hallintosäännön 151 §:n mukaan kunnanhallituksen on 
vuosittain maaliskuun loppuun mennessä esitettävä kunnanvaltuustolle 
luettelo sen toimivaltaan kuuluvista aloitteista ja niiden aiheuttamista 
toimenpiteistä. Kunnanvaltuusto voi samalla todeta, mitkä aloitteista on 
käsitelty loppuun. 
 
953/10.03.01.06/2023 
Aloite 24.4.2023, Ehdotus rakentaa leikkipuisto uudelleen Kurimon 
asuinalueelle. 
”Aloitteeni koskee ehdotusta rakentaa leikkipuisto uudelleen Kurimon 
asuinalueelle. Leikkipuisto on aikoinaan ollutkin 
Kenoveevantien/Valapurintien läheisyydessä, mutta sittemmin purettu 
sen tultua käyttöikänsä päähän. Siikarannan/Kurimon alueella ei nyt ole 
leikkipuistoa, lähimmät on Valkeisella ja keskustassa. Alueella asuu 
lapsiperheitä, joten uskoisin käyttäjiä puistolle olevan, puistoon kun voisi 
monetkin perheet poiketa kävelymatkalla.  
 
Leikkipuiston tulisi olla kiinnostava ympäristö monen ikäiselle lapselle ja 
siellä voisi ideoida pidettäväksi esimerkiksi kirpputoria, picnikiä 
kesäaikana mikäli innostusta ja kysyntää alueelta löytyisi. Vinkkinä myös 
ohjatun toiminnan (pelejä, leikkejä ym) järjestäminen, esimerkiksi 
reippaiden nuorien kesätyönä - kesätyösetelillä? 
Alueen asukkaiden mielipiteitä ja toiveita puiston rakentamisesta ja sen 
sijainnista voisi kartoittaa.” 
 
Teknisessä lautakunnan käsittelyssä 29.2.2024 
 
979/10.03.01.02.01/2023 
Aloite 8.5.2023, Koirapuistoon opasteet, roskakoreja, liikenne, 
ympäristön raivauksia, kadun nimikyltit 
” Koirapuisto on hankala löytää ja tietää missä se on. Eli kunnon 
opasteet selvästi tien ja kadun varteen. Matkailijat ja vierailijat ym. eivät 
löydä sinne. Nykyään on monella lomalaisella koiria ja haluavat käyttää 
siellä. 
 
Toisena asiana ehdotan että jalkakäytävien varsille roskakoreja, esim. 
Kurimontien varrella on molemmilla puolilla jalkakäytävät, eli 
molemmalle puolelle ja usempia. Jospa ne roskat menisi niihin. Nyt 
taitaa olla vaan kaksi ja molemmat olleet lumen peitossa melkein tähän 
saakka. 
 
Liikenne kyseisellä tiellä (Kurimontie) on kovaa ja siellä ei jotkut piittaa 
nopeuksista mitään. Voiko mitenkään vaikuttaa asiaan? 
Siellä liikkuu paljon lapsia jotka ylittävät tietä bussipysäkille mennessä ja 
ikäihmisiä myös. Monet ajavat järkyttävän kovasti. Kävelen todella paljon 
ja näen tämän asian tärkeäksi! Tästä voin kertoa lisää mikäli haluatte 
soittaa. Asia on todellakin otettava esille tavalla tai toisella. 
 
Pajukoita ym. raivauksia toivotaan että ympäristö näyttäisi vähän 

mailto:anniina.niemela@suomussalmi.fi
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siistimmältä.  
Kadun nimikyltit paremmin esiin, jotkut jäävät puiden ja pensaiden 
katveeseen. 
Tässä on useita asioita, mutta jospa jonkun huomioitte.” 
 
Teknisen lautakunnan 17.8.2023 päätös § 99 
1. Koirapuiston opasteviitta on lisätty Keskuskadun ja Ämmänkadun 
risteykseen.  
2. Taajama-alueen roska-astioiden määrää tulisi tulevina vuosina 
paremminkin tarkastella alaspäin. Olisi suotavaa, että jalankulkijat ja 
pyöräilijät veisivät roskat mukanaan lähimpään keräyspisteeseen. 
Käytännössä roska-astioiden tyhjennyskierrokset aiheuttavat lisätyötä ja 
kuormittavat ympäristöä. Usein myös varislinnut levittävät roska-astioihin 
laitettuja jätteitä ympäristöön.   
3. Kurimontie on liikenteen kokoojaväylä, jolla on perusteltua olla 
nopeusrajoitus 50 km/tunnissa. Valitettavasti osa autoilijoista ei huomioi 
nopeusrajoitusta. Otetaan tämä asia keskusteluun 
liikenneturvallisuustyöryhmässä. Ehkä olisi tarpeellista tehostaa 
ajonopeuksien valvontaa kyseisellä väylällä.  
4. Taajama-alueella toteutetaan vuosittain maisemanhoitotöitä 
määrärahojen puitteissa 
Tekninen lautakunta antaa aloitteeseen yllä esitetyn vastauksen. Aloite 
loppuun käsitelty. 
 
1038/10.03.01.07/2023 
Vienan reitti ry:n aloite 30.5.2023, Suomussalmen asutuksen 
muistomerkki Vuokkiin 
”Vienan reitti ry:n hallitus on 24.5.2023 pidetyssä kokouksessaan 
päättänyt esittää Suomussalmen kunnanhallitukselle asutuksen 
muistomerkin pystyttämistä. Vienan reitti ry esittää, että Suomussalmen 
kunta asettaisi asiaa valmistelemaan toimikunnan, jonka tehtävänä olisi 
rahoituksen järjestäminen, kilpailun organisointi ja muistomerkin paikan 
sijainnista sopiminen.” 
 
Kunnanhallitus 20.6.2023 § 138 
Kunnanhallitus päättää asettaa toimikunnan valmistelemaan 
Suomussalmen asutuksen muistomerkin pystyttämistä Vuokkiin. 
Kunnanhallitus valitsee kaksi edustajaa toimikuntaan, joista toisen 
keskuudestaan.Esitys hyväksyttiin. 
 
1183/02.05.00.00/2023 
Aloite 4.9.2023, Suomussalmen kunnan varhaiskasvatus 
maksuttomaksi 
”Ehdotan kunnan varhaiskasvatusta maksuttomaksi kaikille tuloista 
riippumatta. Varhaiskasvatuksen maksut ovat nykyhetken maailman 
taloustilanteeseen nähden aivan liian suuret. Elämisen kustannukset 
ovat kasvaneet merkittävästi, mutta tulot eivät nousseet. Tulorajan 
muutos ei ole auttanut monia ihmisiä, eikä nykymalli ole kannustava 
työntekoon, koska vanhemmat joutuvat maksamaan päästäkseen töihin. 
Ainoastaan matalapalkkaisten alojen työntekijät hyötyvät tulorajoista ja 
korkeasti koulutettuja rankaistaan. Nykymalli ei kannusta ihmisiä 
tekemään uraa, vaan pakottaa pysymään ns. matalapalkkaisilla aloilla, 
koska muuten päivähoitomaksut vie liian suuren osan nettopalkasta ja 
ostovoimasta. Varhaiskasvatuksen maksullisuus ajaa myös ihmisiä 
muuttamaan paikkakunnille, missä se on maksutonta, ja niitäkin löytyy 
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Kainuusta monta. Varhaiskasvatusmaksun poistaminen parantaa 
työttömien työnhakijoiden motiaaviota työllistyä, koska tällä hetkellä on 
kannattavampaa olla työtön kuin mennä töihin. Lisäksi 
varhaiskasvatusmaksun poistaminen lisää kunnan vetovoimaa 
merkittävästi. Näinä maailman aikoina, kun taloustilanne on ihmisillä 
muutenkin haastava, ei ketään kiinnosta asua ja muuttaa kuntaan, missä 
täytyy maksaa välttämättömyydestä, eli lapsen päivähoidosta työpäivän 
ajan.” 
 
Sivistyslautakunta 27.9.2023 § 98 päätös 
 
Varhaiskasvatusmaksuja sääntelee laki varhaiskasvatuksen 
asiakasmaksuista (1503/2016). Suomussalmen kunnassa 
varhaiskasvatusmaksut määräytyvät tämän mukaisesti. Viimeksi lakia 
muutettiin siten, että asiakasmaksuja alennettiin korottamalla maksujen 
perusteena olevia huoltajien tulorajoja 33 prosenttia. Lakimuutos tuli 
voimaan 1.3.2023. Edelliset muutokset tehtiin vuosina 2022 ja 2021. 
Varhaiskasvatusmaksuja koskevien lakimuutosten selkeänä tavoitteena 
on ollut asiakaslähtöisyys, muutoksilla on helpotettu 
varhaiskasvatuspalveluita käyttävien perheiden taloudellista asemaa. 
Maksujen määräytymisperusteet huomioivat erilaisissa tilanteissa olevat 
perheet mm. perheen henkilömäärän ja sisarukset, jotka palvelua myös 
käyttävät. Sivistyslautakunta käsitteli lakimuutoksen perusteella 
varhaiskasvatusmaksujen tarkistamista kokouksessaan 25.1.2023 §4. 
Uusiin tulorajoihin perustuvat asiakasmaksut otettiin Suomussalmella 
käyttöön lain velvoittamassa aikataulussa 1.3.2023.  
 
Suomussalmen kunnan sivistyspalveluissa on seurattu 
varhaiskasvatuksen asiakasmaksuista käytävää keskustelua eri puolilla 
Suomea. Asiasta käytävää keskustelua ja käsittelyä ennakoitiin jo 
alkuvuodesta 2023. Suomussalmen kunta on osallistunut vuoden 2023 
aikana varhaiskasvatuksen maksuttomuutta koskevaan ulkopuolisen 
asiantuntijatahon tekemään selvitykseen yhdessä muiden asiasta 
kiinnostuneiden kuntien kanssa. Selvitystyön tavoitteena oli arvioida 
mahdollisen varhaiskasvatuksen maksuttomuutta koskevan päätöksen 
suoria ja välillisiä vaikutuksia toimintaan ja talouteen.  
 
Suomussalmen kuntaan syntyneiden, mukaan lukien kuluvan vuoden 
ennuste, lukumäärä on vaihdellut viiden vuoden aikana 28 – 34 lapsen 
välillä, keskiarvon ollessa 32 lasta/vuosi. Muuttoliike vaikuttaa 
ikäluokkien lapsimääriin luonnollisesti vuosittain. Syyskuun 2023 
tiedoilla varhaiskasvatuspalveluita käyttävien lasten määrä kunnassa on 
yhteensä 158. Varhaiskasvatukseen osallistuvien määrä kasvaa 
vuosittain syksyn edetessä kohti talvea. Kevätkaudella 2023 
varhaiskasvatuspalveluita käytti enimmillään 195 lasta.  
 
Kuntalaisaloitteessa todetaan, että varhaiskasvatuksen 
maksuttomuuspäätöksen tehneitä kuntia on olemassa monta. 
Selvitystyön yhteydessä kävi ilmi, että kevään 2023 tiedoilla noin 25 
kuntaa on tehnyt Suomessa päätöksen varhaiskasvatuksen 
maksuttomuudesta. Kuntia Suomessa oli vuoden 2023 alussa yhteensä 
309. Maakunnassa varhaiskasvatuspalveluiden maksuttomuutta 
koskevan päätöksen tehneiden kuntien asukas- ja lapsimäärä on 
selkeästi pienempi, kuin Suomussalmella.  
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Suomussalmen kunnan varhaiskasvatusmaksuista saatava tulo on 
lakimuutosten seurauksena puolittunut kolmen viimeisen vuoden 
aikana. Varhaiskasvatuspalveluista maksetaan asiakasmaksuina tällä 
hetkellä siis selkeästi aiempaa vähemmän tai ei ollenkaan. 
Varhaiskasvatuksen maksuttomuutta koskevassa harkinnassa on 
otettava huomioon asiakasmaksutulojen poistumisen taloudellisen 
vaikutuksen lisäksi myös mahdolliset palvelun käyttäjämäärien 
muutokset, varhaiskasvatusta koskevien henkilöstömitoitusten 
noudattamisvelvollisuus ja mahdollinen henkilöstön rekrytointitarve, jos 
palveluiden käyttäjämäärä kasvaisi päätöksen perusteella. Vaikutuksien 
arvioinnissa on huomioitava tietysti, kuten kuntalaisaloitteessakin 
mainitaan, mahdollinen vaikutus kunnan vetovoimaisuuteen ja 
strategian mukaiseen muuttovoiton tavoitteluun. 
 
Varhaiskasvatuksen maksuttomuutta koskevan selvityksen tulokset ja 
analyysi on esitelty kunnanvaltuuston puheenjohtajistolle. Asiasta on 
käyty keskustelua TA2024 valmisteluun tähtäävässä 
valtuustoseminaarissa kuntapäättäjien kanssa elokuussa 2023. 
  
Suomussalmen kunta on huomioinut lapsiperheet ja uudenlaista 
lapsiperheiden tukea kehitetään. Kunnassa on jo keväällä 2023 lähdetty 
hallintokuntien ja MLL:n kanssa yhteistyössä kehittämään pienten 
lasten vanhemmille tarjottavaa maksutonta hoitoaputoimintaa. 
Kyseessä on kuntastrategian mukainen kokeilutoiminta, johon liittyvät 
lastenhoitajien koulutukset on jo toteutettu. Prosessi etenee ja asiasta 
tullaan tiedottamaan kunnan www-sivuilla tarkemmin.  
 
Keväällä toteutetun varhaiskasvatuksen maksuttomuutta koskevan 
selvitystyön, varhaiskasvatusmaksuja koskevien asiakkaille positiivisten 
lakimuutosten sekä kuntapäättäjien kanssa käytyjen keskustelujen 
pohjalta varhaiskasvatuksen asiakasmaksuissa on 
tarkoituksenmukaisinta noudattaa toistaiseksi sivistyslautakunnan 
päätöksen mukaisia asiakasmaksuja Suomussalmen kunnassa.  
 
Tulevan vuoden 2024 talousarviovalmistelua tehdään sivistysosastolla 
olemassa olevien varhaiskasvatusta koskevien toiminnallisten 
linjausten, henkilöstösuunnittelun sekä varhaiskasvatusmaksuja 
koskevien päätösten mukaisesti. Kunnanhallitus on antanut TA2024 
laadintaohjeen ja raamin kokouksessaan 5.9.2023 § 168. 
 
1234/10.03.01.06/2023 
Aloite 16.10.2023, Kunnan omistamaan kiinteistöön tulisi järjestää 
matkailijoille ja mökkiläisille vedenottopiste ja pyykinpesu 
mahdollisuus 
”Aloitteen sisältö: Vuonna 2019 tekemäni aloite vedenottopisteestä 
tuntuu hautautuneen aloitetulvan syövereihin. 
 
Eli tässä uusi aloite. 
Kunnantalolle tai muualle kunnan omistamaan kiinteistöön tulisi järjestää 
matkailijoille ja mökkiläisille vedenottopiste sekä mahdollisuus pestä 
pyykkiä. Käytettyjä koneita saa ilmaiseksi paikkakunnan yrittäjiltä. Ei 
maksa juuri mitään muuta kuin toteutuksen vaivan.  
t. Aku” 
 
Tekninen lautakunta 14.12.2023 § 111 
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Suomussalmella on tällä hetkellä useissa palvelukohteissa 
vedenottomahdollisuus. Esimerkiksi vettä omaan astiaan voi ottaa 
huoltoasemalta, ruokakaupan aulasta ja Jalonniemestä. Yleisesti 
käytettäviä vesipisteitä taajamassa on riittävästi tarjolla.  
 
Suomussalmella toimii pesulapalvelualan yritys, johon voi viedä mm. 
vaatteita pestäväksi. Lisäksi esim. Kurimon majatalo on järjestänyt 
vaatteidenpesu mahdollisuuden. Kun alueella on yrityksien tarjoamia 
palveluja, ei kunnan ole perusteltua järjestää vastaavia. Suomussalmen 
kunta ei lähde rakentamaan erillistä vesipistettä eikä vaatteiden 
pesupaikkaa 
Tekninen lautakunta päättää antaa yllä olevan vastauksen 
kuntalaisaloitteeseen ja lähettää sen edelleen kunnanhallitukselle 
hyväksyttäväksi. 
 
Kunnanhallitus 16.1.2024 päätös § 17 
Kunnanhallitus hyväksyy teknisen lautakunnan antaman vastauksen 
kuntalaisaloitteeseen. Aloite loppuun käsitelty 
 
1279/12.08.01/2023 
Aloite 20.11.2023, Korvaavat tilat keramiikan, kuvaamataidon ja 
lasitöiden harrastajille  
“Kuntalaisaloite Suomussalmen kunnanvaltuustolle  
 
Me suomussalmelaiset keramiikan, kuvaamataidon ja lasitöiden 
harrastajat sekä kansalaisjärjestöt olemme huolissamme siitä, 
loppuvatko meiltä harrastusmahdollisuudet, kun Alvarin koulu 
aiotaan purkaa. Tarvitsemme korvaavat tilat.  
 
Keramiikka on taideharrastus, joka kasvattaa suosiotaan niin 
Suomussalmella kuin muuallakin. Kaikki halukkaat eivät viime syksynä 
mahtuneet keramiikkapiireihin meillä Suomusalmella. Keramiikkaryhmiä 
on useita, ja niissä opiskelee sekä aikuisia että lapsia. Keramiikan ja 
kuvataiteiden opintoryhmissä käy yhteensä 48 ihmistä. Joukossa on 
myös poikia ja miehiä.  
 
Uudella Ruukinkankaan koululla ei ole tilaa kansalaisopiston 
keramiikan ja kuvataiteiden opiskeluun. Tilat eivät ole käytettävissä 
luonnollisestikaan kansalaisopiston päiväryhmiä varten, mutta 
kansalaisopiston toiminta ei onnistu kuvataideluokassa myöskään 
iltaisin, koska sieltä puuttuvat tarvittavat säilytystilat.  
 
Keramiikassa tehdään usein isokokoisia töitä, joita joudutaan 
väliaikaisesti säilyttämään seinällä olevissa lokerikoissa silloin, kun ne 
ovat vielä kesken. Kesken olevia keramiikkatöitä ei voi ottaa mukaan 
kotiin, sillä ne särkyvät hyvin helposti, ja isot työt ovat sitä paitsi painavia 
liikutella. Uudella peruskoululla ei tarvittavaan välivarastointiin ole tilaa 
ainakaan kuvataideluokan yhteydessä.  
 
Alvarin keramiikkaluokassa on satojen, ellei tuhansien eurojen arvosta 
käyttökelpoista materiaalia ja työvälineitä keramiikan valmistamiseen. 
Uuteen kouluun niitä ei ole kuitenkaan lupa siirtää pelätyn 
homealtistuksen takia. Ne menisivät siis hukkaan.  
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Kun uutta koulua suunniteltiin, ei osattu tai haluttu ottaa lainkaan 
huomioon kansalaisopiston tilojen tarvetta. Suomussalmen väestö 
ikääntyy, mutta koulutilojen suunnittelussa ei ole ymmärretty 
elinikäisen oppimisen ideaa.  
 
Alvarissa oleva keramiikkaluokka on näihin asti tyydyttänyt opettajien ja 
opiskelijoiden tarpeet. Siellä on kokoontunut myös taidepaja, ja se on 
välillä palvellut myös kuvataiteiden ryhmiä. Nyt olemme todella 
huolissamme aikuisten ja myös lasten keramiikka- ja 
kuvataideharrastuksen tulevaisuudesta. 
 
Yksi huomattava heikennys keramiikkaharrastukseen tehtiin silloin, kun 
tuntimäärää supistettiin. Nykyään kunkin piirin kokoontumiskerta on vain 
2 ja½ tuntia viikossa. Se on osoittautunut liian lyhyeksi. Aikaisemmin 
piirien kokoontumiskerrat olivat 3 tunnin mittaisia. Tunteja olisi nytkin 
käytettävissä, joten kyselemme, miksei kokoontumiskertoja voisi 
palauttaa kolmituntisiksi.  
 
Meitä ihmetyttää myös se, ettei meille ole kunnolla tiedotettu siitä, kuinka 
kauan voimme käyttää nykyisiä tiloja. Kianta-Opiston johto on antanut 
meidän ymmärtää, että meidän pitää sopeutua. Tarkoittaako se sitä, että 
meidän täytyy lopettaa harrastuksemme?  
 
Opiston johdolta ei ole riittänyt aikaa eikä tarmoa tilakysymyksen 
ratkaisemiseen. Siksi käännymmekin täten kunnan päättäjien 
puoleen. 
  
Kaikkien tiedossa on, että Suomussalmella on tyhjiä huoneistoja, joihin 
keramiikka ja kuvataiteet voitaisiin sijoittaa - hyvällä tahdolla. 
 
Kalliita ja hienoja tiloja emme ole vailla, mutta tarvitsemme 
käyttöömme salin, jonka lattia on kiveä ja johon voidaan sijoittaa useita 
vesipisteitä. Lisäksi tarvitsemme seinille syvät ja tilavat lokerikot 
savipakettien ja keskeneräisten töiden säilyttämiseen. Keramiikan 
muotoilua varten tarvitaan runsaasti pöytätilaa. Nykyiset, tukevat, puiset 
pöydät voidaan siirtää uuteen toimipaikkaan. Lisäksi tarvitaan kaksi 
kookasta polttouunia ja erillinen uuni lasitöille.  
 
Mielestämme ei voi liikaa korostaa sitä, että kansalaisopiston 
tarjoamat harrastusmahdollisuudet ovat ihmisille todellinen 
henkireikä. Ne merkitsevät ihmisten hyvinvoinnille arvaamattoman 
paljon. Kansalais- ja työväenopistojen merkityksestä ihmisten 
hyvinvoinnille on tehty tutkimuksia, jotka ovat kiistatta osoittaneet niiden 
tärkeän roolin sairauksien ennaltaehkäisyssä ja henkisen hyvinvoinnin 
ylläpitämisessä.  
 
Nykyään asioita mitataan rahassa, eikä kukaan voi näyttää numeroin, 
paljonko kunta säästää terveyskuluissa huolehtiessaan ihmisten 
henkisestä hyvinvoinnista. Asian merkitystä ei tule kuitenkaan vähätellä. 
Suurin osa keramiikan harrastajista on eläkeiässä. On tärkeää, että 
ainakin kerran viikossa on mahdollisuus lähteä kotoa neljän seinän 
sisältä harrastamaan mieluista asiaa ja tavata samanhenkisiä ihmisiä. 
On sanottu, että yksinäisyys on nykyajan sairaus. Sitä voidaan hoitaa 
vaikkapa juuri kansalaisopistossa.  
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Huomautamme, että kuntalaki velvoittaa kuntia edistämään 
asukkaittensa terveyttä ja hyvinvointia. Tukemalla kuntalaisten 
harrastustoimintaa ja järjestämällä kuntalaisten käyttöön sopivia tiloja ja 
välineitä kunta pystyy tärkeältä osalta täyttämään lain asettaman 
velvoitteen.  
 
Kädentaitojen harrastaminen on yksilöille hyvin palkitsevaa, sillä on 
mukavaa nähdä kättensä jälki ja kokea onnistumisen elämyksiä. Monet 
löytävät itsestään uusia kykyjä päästessään kansalaisopistossa 
opettajan ohjaukseen. Kansalaisopiston piireissä yhteisöllisyys on 
olennainen osa opiskelua, sillä piiriläiset neuvovat, kiittävät ja 
kannustavat toisiaan.  
 
Suomussalmella on Kianta-Opiston piireissä annettu eväitä myös 
ammattitaiteilijoiden opintielle. Muun muassa kuvataiteilija, taiteen 
maisteri Jaakko Heikkinen, muotisuunnittelija Vesa Kemppainen, 
kuvanveistäjä Jyri-Pekka Juntunen ja keramiikan ja kuvataiteiden 
opettaja Leena Juntunen ovat olleet aikanaan Kianta-Opiston oppilaita. 
 
Kianta-Opistossa toimi pitkään keramiikan opettajana kansainvälisen 
tason keraamikko Ulla Harju. Hänellä on ollut useita näyttelyitä, joista 
osa on järjestetty ulkomailla. Hänen jättämäänsä perinnettä ei pidä 
hukata kutistamalla keramiikkaharrastusta. Jos kunta toimii oikealla 
tavalla, Suomussalmi voi tulla kuuluisaksi keramiikastaan.  
 
Suomussalmi on ollut kulttuuripitäjän maineessa. Mielestämme kunta 
saa tuntuvan mainehaitan, jos se näivettää keramiikan ja kuvataiteiden 
harrastamisen. Toimiva kansalaisopisto on veto- ja pitovoimatekijä. 
Siihen kannattaa panostaa kunnan kehittämiseksi.  
 
Kutsumme tässä samalla päättäjiä tutustumaan keramiikkaluokkaan, 
opettajaan ja oppilaisiin sekä niihin kauniisiin töihin, joita olemme 
saaneet aikaiseksi. Omin käsin tehdyt työt ovat uniikkeja ja sellaisina 
arvokkaita. Teemme keramiikkatöitä kotiemme kaunistukseksi ja myös 
mieluisiksi lahjaesineiksi. 
 
Kuntalaisaloitetta tukevat seuraavat kansalaisjärjestöt ja yhteisöt:  
Suomussalmen Eläkeläiset ry  
Eläkeliiton Suomussalmen yhdistys  
Suomussalmen Mielenterveyden ystävät  
Kerälän ympäristön maa- ja kotitalousnaiset  
Suomussalmen Vanhus- ja vammaisneuvosto  
Suomussalmen Kehitysvammaisten Tuki ry  
Suomussalmen Kalevalaiset ry  
Taidekollektiivi Taikavintti  
Kianta-Opiston Keramiikan ja kuvataiteiden opiskelijat 
 
Liitteenä aloitteen allekirjoittajien nimilista  
 
Suomussalmella 20.11.2023  
 
Kunnioittavasti 
Anja Lahma-Mulari 
(Toimeksi saaneena)” 
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Kunnanhallitus 28.11.2023 § 239 
Kunnanhallitus saattaa aloitteen sivistyspalvelujen valmisteltavaksi. 
Aloitteen käsittely kesken. 
 
1295/00.04.03/2023 
Aloite 23.11.2023, Kunta valitsee vuosittain Vuoden naapurin 
”Ehdotan, että Suomussalmen kunta ryhtyy valitsemaan vuosittain 
Vuoden naapurin.  
Vuoden naapuri on sellainen, joka auttaa naapureita pyyteettä ja ilman 
taka-ajatuksia hyötyä tekemisistään.  
Minulla sattuu olemaan sellainen naapuri, joka auttaa kaikkia naapureita 
niin lumitöissä kuin ikäistään vanhempien arjessa, vaikka ei enää 
itsekään ole teini-ikäinen.  
Vuoden naapuria voi ehdottaa tiettynä aikana kuntaan hyvin 
perusteluineen. Vuoden naapuri voitaisiin julkistaa vaikka Taiteiden yönä 
torilla.  
Uskoisin, että Vuoden naapuri olisi iloinen huomiosta, joka olisi 
esimerkiksi pieni ostolahjakortti paikalliseen yritykseen ja 
kukkakimpusta.  
Uskon, että kunta saisi positiivista mainetta kuntalaisten keskuudessa 
tällaisesta huomioimisesta, sillä en ole ainakaan itse kuullut, että 
vastaavaa olisi missään muualla.  
Liian usein puolestaan kuulee, että kunta muistaa omia työntekijöitään 
palvelusvuosista. Nyt olisi aika muistaa pyyteetöntä työtä tekeviä 
kuntalaisia Vuoden naapuri -palkinnon muodossa. 
Juhani Eskola” 
 
Kunnanhallitus 13.12.2023 § 
Kunnanhallitus saattaa aloitteen hallintopalvelujen valmisteltavaksi. 
Aloitteen käsittely kesken. 
 

Kunnanjohtajan 
esitys 

Kunnanhallitus esittää valtuustolle aloitteet ja niissä tehdyt toimenpiteet 
tiedoksi. 
 

Päätös Esitys hyväksyttiin. 
 

________ 
 
 
Toimeksi Valtuusto 11.3.2024 
  

________ 
 

1418/00.02.11/2024 
 
KVALT 11.03.2024 § 9 
 

 
Päätös Esitys hyväksyttiin. 

 
________ 
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Kainuun sosiaali- ja terveydenhuollon kuntayhtymän purkautuminen 
 

KHALL  § 54 
 
Valmistelija Hallintojohtaja Anniina Niemelä, 040 688 4499, 

anniina.niemela@suomussalmi.fi  
 
Hyvinvointialueet aloittivat toimintansa 1.1.2023. Muutoksessa 
lakisääteiset, ns. pakkokuntayhtymät siirtyivät suoraan 
hyvinvointialueista annetun lain ja sen voimaanpanolain 20 §:n 
perusteella hyvinvointialueelle yleisseuraantona. Pakkokuntayhtymiä 
olivat sairaanhoitopiirit ja erityishuoltopiirit. Kuntayhtymät siirrettiin 
varoineen ja velkoineen sekä sitoumuksineen hyvinvointialueille. Lisäksi 
hyvinvointialueille siirrettiin kuntien sosiaali- ja terveydenhuolto (pl. 
varhaiskasvatus) sekä pelastustoimi.   

Kainuun sosiaali- ja terveydenhuollon kuntayhtymälle oli siirretty 
1.1.2013 alkaen kuntien yhteisesti hyväksymällä perussopimuksella 
järjestämisvastuu em. pakkokuntayhtymien tehtävien lisäksi myös 
kaikkien kuntien sosiaali- ja terveyspalveluista (pl. Puolanka, pl. 
varhaiskasvatus) sekä ympäristöterveydenhuollosta. Lisäksi 
kuntayhtymän oli mahdollista tuottaa hallinnon tukipalveluita kunnille. 
Näiltä osin kyseessä oli ns. vapaaehtoinen kuntayhtymä. Tämän takia 
on perusteltua, että kuntayhtymän jäsenkuntien valtuustot toteavat 
Kainuun Sote -kuntayhtymän toiminnan lakanneen.  

Kainuun hyvinvointialueen valtuusto on 25.9.2023 hyväksynyt Kainuun 
Sote -kuntayhtymän viimeisen, korjatun tilinpäätöksen. Kuntayhtymä on 
palauttanut toiminnan päätyttyä ylijäämäisestä tuloksesta 
täysjäsenkunnille maksuosuuspalautukset, erikoissairaanhoidon kalliin 
hoidon tasausrahaston pääomaa sekä Kainuun Työterveys -
liikelaitoksen peruspääomaa, kehittämisrahastovaroja ja edellisten 
tilikausien ylijäämää liikelaitoksen perustamisvaiheen pääomien 
suhteessa.  
 

Kunnanjohtajan 
esitys 

Kunnanhallitus esittää valtuustolle, että se toteaa osittain 
vapaaehtoisen Kainuun sosiaali- ja terveydenhuollon kuntayhtymän 
lakanneen 1.1.2023 alkaen.  
 

Päätös Esitys hyväksyttiin. 
 

________ 
 
Toimeksi  
Tiedoksi Kainuun hyvinvointialue 
 Kainuun kunnat 
  

________ 
 

1384/00.01.00.01.00/2024 
 
KVALT 11.03.2024 § 10 

 
 

Päätös Esitys hyväksyttiin. 
 

mailto:anniina.niemela@suomussalmi.fi
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________ 
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Kunnanjohtajan ajankohtaiskatsaus 
 
KVALT  § 11 Kunnanjohtaja Erno Heikkinen kertoo ajankohtaisista asioista. 

 
Kunnanjohtaja antoi ennakkotietoa vuoden 2023 tilinpäätöksestä. 
Tilikauden ylijäämäksi on muodostumassa tämänhetkisen tiedon 
mukaan noin 476 000 €. 
 
________ 
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Muutoksenhakuohje koskee pykäliä: § 1, § 2, § 3, § 5, § 6, § 7, § 8, § 9, § 11 

 

MUUTOKSENHAKUKIELTO  

Tästä päätöksestä ei saa tehdä kuntalain 136 §:n mukaan oikaisuvaatimusta eikä 
kunnallisvalitusta, koska päätös koskee vain valmistelua tai täytäntöönpanoa. 
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Muutoksenhakuohje koskee pykäliä: § 4, § 10 
 
VALITUSOSOITUS 
 
Tähän päätökseen haetaan muutosta kunnallisvalituksella. 
 
Valitusoikeus 
Päätökseen saa hakea muutosta 
- se, johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, velvollisuuteen tai etuun päätös 

välittömästi vaikuttaa (asianosainen), sekä 
- kunnan jäsen. 

 
Valitusaika 
Kunnallisvalitus on tehtävä 30 päivän kuluessa päätöksen tiedoksisaannista. 
 
Valitus on toimitettava valitusviranomaiselle viimeistään valitusajan viimeisenä päivänä ennen 
valitusviranomaisen aukioloajan päättymistä. 
 
Asianosaisen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, seitsemän päivän 
kuluttua kirjeen lähettämisestä. Käytettäessä tavallista sähköistä tiedoksiantoa asianosaisen 
katsotaan saaneen päätöksestä tiedon, jollei muuta näytetä, kolmantena päivänä viestin 
lähettämisestä. 
 
Kunnan jäsenen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon seitsemän päivän kuluttua siitä, kun 
pöytäkirja on nähtävänä yleisessä tietoverkossa. 
 
Tiedoksisaantipäivää ei lueta valitusaikaan. Jos valitusajan viimeinen päivä on pyhäpäivä, 
itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai juhannusaatto tai arkilauantai, saa valituksen tehdä 
ensimmäisenä arkipäivänä sen jälkeen. 
 
Valitusperusteet 
Kunnallisvalituksen saa tehdä sillä perusteella, että 
- päätös on syntynyt virheellisessä järjestyksessä 
- päätöksen tehnyt viranomainen on ylittänyt toimivaltansa tai 
- päätös on muuten lainvastainen. 
 
Valittajan tulee esittää valituksen perusteet valitusviranomaiselle ennen valitusajan päättymistä. 
 
Valitusviranomainen 
Kunnallisvalitus tehdään Pohjois-Suomen hallinto-oikeudelle.  
 
Postiosoite: PL 189, 90101 Oulu 
Käyntiosoite: Torikatu 34–40, 90100 Oulu 
Sähköpostiosoite: pohjois-suomi.hao@oikeus.fi 
Faksinumero: 029 564 2841 
Puhelinnumero: 029 564 2800 
 
Valituksen voi tehdä myös hallinto- ja erityistuomioistuinten asiointipalvelussa osoitteessa 
https://asiointi.oikeus.fi/hallintotuomioistuimet/#/ 

 
Valituksen muoto ja sisältö 
Valitus on tehtävä kirjallisesti. Myös sähköinen asiakirja täyttää vaatimuksen kirjallisesta muodosta. 
 
Valituksessa on ilmoitettava 
1) päätös, johon haetaan muutosta (valituksen kohteena oleva päätös) 
2) miltä kohdin päätökseen haetaan muutosta ja mitä muutoksia siihen vaaditaan tehtäväksi 

(vaatimukset) 

mailto:pohjois-suomi.hao@oikeus.fi
https://asiointi.oikeus.fi/hallintotuomioistuimet/#/
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3) vaatimusten perustelut 
4) mihin valitusoikeus perustuu, jos valituksen kohteena oleva päätös ei kohdistu valittajaan. 

 
Valituksessa on lisäksi ilmoitettava valittajan nimi ja yhteystiedot. Jos puhevaltaa käyttää valittajan 
laillinen edustaja tai asiamies, myös tämän yhteystiedot on ilmoitettava. Yhteystietojen 
muutoksesta on valituksen vireillä ollessa ilmoitettava viipymättä hallintotuomioistuimelle. 
 
Valituksessa on ilmoitettava myös se postiosoite ja mahdollinen muu osoite, johon 
oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat voidaan lähettää (prosessiosoite). Mikäli valittaja on ilmoittanut 
enemmän kuin yhden prosessiosoitteen, voi hallintotuomioistuin valita, mihin ilmoitetuista 
osoitteista se toimittaa oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat. 
 
Valitukseen on liitettävä 
1) valituksen kohteena oleva päätös valitusosoituksineen 
2) selvitys siitä, milloin valittaja on saanut päätöksen tiedoksi, tai muu selvitys valitusajan 

alkamisen ajankohdasta 
3) asiakirjat, joihin valittaja vetoaa vaatimuksensa tueksi, jollei niitä ole jo aikaisemmin toimitettu 

viranomaiselle. 

Oikeudenkäyntimaksu 
Muutoksenhakuasian vireille panijalta peritään oikeudenkäyntimaksu sen mukaan kuin  
tuomioistuinmaksulaissa (1455/2015) säädetään. 

  
Pöytäkirja 
Päätöstä koskevia pöytäkirjan otteita ja liitteitä voi pyytää Suomussalmen kunnan kirjaamosta. 
 
Postiosoite: PL 40, 89601 Suomussalmi 
Käyntiosoite: Kauppakatu 20, 89600 Suomussalmi 
Sähköpostiosoite: kunta@suomussalmi.fi 
Puhelinnumero: 08 615 5551 
 
Kirjaamon aukioloaika on maanantaista perjantaihin kello 9.00–15.00. 
 
 

https://www.finlex.fi/fi/laki/ajantasa/2015/20151455?search%5Btype%5D=pika&search%5Bpika%5D=tuomioistuinmaksulaki#P5
mailto:kunta@suomussalmi.fi

